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Inleiding  
In deze rapportage kijken we terug op schooljaar 2022-2023. Per teldatum 1 februari 2023 telde onze school 
107 leerlingen waarvan 55 in het SO en 52 in het VSO.  We hadden, in lijn met voorgaande jaren, ambitieuze 
doelen. Deze doelen geven een vervolg aan de weg die we vanaf 2020 zijn ingeslagen. De begeleide 
zelfevaluatie welke we uitvoerden in maart 2022 heeft deze richting verder verfijnd.  
 
Helaas zijn we afgelopen jaar geconfronteerd met een hoog (deels niet beïnvloedbaar) verzuimpercentage 
binnen het team ( 11,4 %). Dit in combinatie met een krappe arbeidsmarkt waarin vervanging nauwelijks te 
vinden is heeft ervoor gezorgd dat niet alle doelen die we onszelf hadden gesteld zijn behaald.  
 
Wat we afgelopen schooljaar, ondanks de tegenslag, ook hebben gezien is dat het team zich steeds meer 
eigenaar voelt van onze schoolontwikkeling. De werkgroepen, die aan de slag zijn met onderdelen uit het 
jaarplan, zijn onder leiding van de kartrekkers gegroeid in hun rol. Dat maakt ook dat sturing minder top down 
heeft plaats gevonden en het bottom- up proces meer vorm krijgt. Dat is een proces wat gaat met vallen en 
opstaan. Kartrekkers en werkgroepen hebben beter leren plannen, voortgang leren bewaken en elkaar beter 
aan leren spreken op hun verantwoordelijkheden. In dat proces is op onderdelen ook tijd gegaan naar het 
uitvinden ‘hoe doen we dit met elkaar’.  Bijeenkomsten van het veranderteam waarin kartrekkers leren van 
elkaar, spelen hierin een belangrijke rol. Ook is er in een aantal werkgroepen bewust tijd genomen om eerst te 
werken aan het eigen kennisniveau, alvorens met bepaalde onderwerpen het team in te gaan.  Ook dat zorgde 
voor een wat langere doorlooptijd waardoor doelen afgelopen schooljaar niet altijd zijn behaald. We geloven 
echter dat de investering in het lerend en zelfsturend vermogen van de werkgroepen vruchten afwerpt voor de 
kwaliteitscultuur de komende jaren. 
 
De laatste maanden van dit schooljaar zijn alle werkgroepen aan de slag gegaan met een meerjarenplanning 
ten behoeve van het schoolplan 2023-2027. Uitgaande van de grote verbeterdoelen in het schoolplan heeft 
elke werkgroep nagedacht over de vraag welke stappen zij de komende 4 jaren voor zich zien. Jaarlijks zullen 
we, gekoppeld aan de jaarplan cyclus, de kwaliteit van het stellen van doelen op het gebied van 
schoolontwikkeling verder verbeteren. 
 

Evaluatie op doelen jaarplan  
 
De belangrijkste stappen die we in 2022-2023 hebben gezet in onze schoolontwikkeling, geclusterd naar 
thema’s/ vakgebieden, zijn beschreven in deze paragraaf. 
 
In de bijlage is uitgewerkt welke specifieke acties zijn ondernomen. Deze bijlage kan gebruikt worden als 
verdieping of toelichting op dit document. We willen hierbij graag opmerken dat de actielijst in de bijlage een 
werkdocument is ter ondersteuning van ons interne proces. En daarom tekstueel minder makkelijk leesbaar is. 
 
Taal 
Onze visie op taal onderwijs is afgelopen jaar herijkt. Naast visie vorming hebben er afgelopen jaar ook 
praktische activiteiten plaatsgevonden vanuit de werkgroep taal. Er hebben groepsbezoeken plaatsgevonden 
op basis waarvan leerkrachten feedback hebben gekregen op hun handelen in de klas gerelateerd aan de inzet 
van Nieuw Nederlands Junior en Deviant Starttaal. Met name in het VSO is extra aandacht uitgegaan naar het 
expliciet geven van woordenschat onderwijs en eenduidigheid in het taalaanbod. Ook zijn de 
ondersteuningsniveaus voor Taal beschreven. 
Vanuit de beschreven visie is een eerste beeld bij vervolg acties opgenomen in het nieuwe schoolplan. Voor het 
komende schooljaar staat echter ook op de planning om ons huidige onderwijsaanbod op het gebied van taal 
te toetsen aan de nieuw vastgestelde visie.  Hierin wordt de taal werkgroep begeleid door een externe 
deskundige. Indien nodig worden de plannen hierop aangepast.    
 
Rekenen 
Ons reken aanbod is geëvalueerd en op basis daarvan is de keuze gemaakt voor een andere, beter passende 
methode. Implementatie van deze methode zal komend schooljaar plaatsvinden. De werkgroep heeft zich 
verdiept in reken didactische modellen zodat zij over voldoende kennis beschikken om dit komend schooljaar 
ook richting collega’s uit te dragen. Er is een aanbod voor leerroute 2 leerlingen beschreven zodat er voor 



leerlingen in de onderwijs zorggroepen een beter passend rekenaanbod is. Deze uitwerking passeert begin 
komend schooljaar in het MT. Verder zijn net als voor Taal, ook voor Rekenen de ondersteuningsniveaus 
beschreven en zijn leerkrachten (verder) getraind in het werken met Numicon.  
 
Executieve functies 
Er is een start gemaakt met de formulering van een visie op leren-leren en executieve functies, dit heeft de 
status van een werkdocument. Een aantal klassen heeft in de vorm van proeftuintjes gewerkt met ‘de 
autometafoor’ als methode voor executieve functies binnen onze school. Het werkdocument en de ervaringen 
vanuit de proeftuintjes vormen de basis voor school brede implementatie komend schooljaar.  
 
Sociaal Emotionele Ontwikkeling en Burgerschap 
Leefstijl als methode voor Sociaal Emotionele Ontwikkeling is school breed geïmplementeerd. Hier zijn klassen 
bezoeken op gedaan in het kader van monitoring en borging. Dit loopt komend schooljaar door. Komend 
schooljaar zal ook breder bekeken worden of het aanbod van de methode Leefstijl de leerlijnen voor leren 
functioneren in sociale situaties voldoende dekt of dat er aanvullend aanbod nodig is. Vanuit de 
opbrengstanalyse einde schooljaar 2022-2023 is de verwachting dat in het VSO aanvullend aanbod nodig is op 
deze leerlijn. 
 
De vernieuwde visie op burgerschap is gedeeld met het team. Er is er gewerkt aan een beleidsdocument waarin 
de domeinen uit de vernieuwde visie op burgerschap zijn gekoppeld aan leerlijnen en doelen. Dit is een 
belangrijke eerste stap in het inzichtelijke maken van de mate waarin ons burgerschapsaanbod dekkend is. 
Komend schooljaar wordt hier inhoud aan gekoppeld. De voorbereidingen zijn getroffen om vanaf schooljaar 
23-24 te kunnen starten met een leerlingenraad en de basis voor een cultuurkalender is gelegd. Het inzichtelijk 
maken van opbrengsten op het gebied van burgerschap is nog een zoektocht die we komend schooljaar 
voortzetten. 
 
Onderwijs Zorg Groepen 
Doorontwikkeling van het onderwijs aanbod in de OZG groepen heeft niet de vorm gekregen die we vooraf 
hadden gepland. Onderbezetting is hiervan de oorzaak. Leerkrachten hebben wel de module Onderwijs en 
leerlingen met een ernstig meervoudige beperking gevolgd (van Fontys OSO) en hiermee in kennis een basis 
gelegd waarop doorgepakt kan worden. Ook is gekozen voor een concept om te gaan werken met 4 thema’s 
per jaar, in een cyclus van 3 jaar. Er is een start gemaakt met de uitwerking van de thema’s van het komende 
schooljaar. Dit concept vormt een belangrijk onderdeel van het jaarplan 23-24.  
 
Aanbod VSO 
In het VSO stonden we afgelopen schooljaar aan de start met veel nieuwe collega’s. Daar is de aandacht dan 
ook vooral uitgegaan naar het op orde houden van de basis en het inwerken van nieuwe collega’s. Er is een 
goede start gemaakt met een traject waarin leerlingen hun SVA certificaat voor ‘werken in het groen’ kunnen 
behalen. De doelen en werkwijze op het vakgebied ‘voorbereiding dagbesteding en arbeid’ zijn herijkt en dat 
lijkt zijn vruchten af te werpen. Er komt meer focus en het gesprek over hoe doelen te interpreteren en 
beoordelen wordt gevoerd. De LOB kalender heeft nog niet de vorm die we willen maar er is beeld bij hoe deze 
passend gemaakt kan worden. En er wordt gewerkt met het motivatiekompas en SIWIT. 
 
Differentiatie op inhoud, vorm en onderwijstijd 
Er is gewerkt aan verbetering van analyse vaardigheden van leerkrachten waarbij met name de 
groepsbespreking een belangrijk vehikel is. De kwaliteit van de groepsbesprekingen is verbeterd. Ook in de 
commissie van begeleiding wordt expliciet aandacht besteed aan sturen op extra instructietijd. Leerkrachten 
hebben een in company opleiding gevolgd ‘orthodidactisch handelen voor ZML leerlingen’. Hierin is veel 
aandacht voor zicht op de leerling, zicht op ontwikkeling en aansluiten bij de leerling. Met behulp van 
kijkwijzers hebben leerkrachten bij elkaar in de klas gekeken. Elkaar feedback geven op wat ze hebben gezien 
blijft nog lastig.  Er is tijdens teamvergaderingen en bouw overleggen aandacht geweest voor differentiatie en 
diagnostisch lesgeven.  Feitelijke differentiatie in de klas gaat nog niet verder dan 2 niveau groepen. Waarbij er 
binnen deze groepen nog niet voldoende wordt gedifferentieerd. Dit blijft dus een aandachtspunt. 
 
Groepsadministratie en visualisatie 
De schoolafspraken rondom visualisatie zijn nog een keer onder de aandacht gebracht. Binnen het SO loopt dit 
goed. Binnen het VSO verdient dit nog meer aandacht. 



Tijdens een teamvergadering hebben teamleden elkaars groepsadministratie bekeken. Hierin waren grote 
verschillen te zien. Komend schooljaar zal dit via de werkgroep kwaliteitszorg opnieuw onder de aandacht 
worden gebracht. 
 
Didactisch handelen 
Eerder in dit jaarverslag werd vermeld dat we helaas te kampen hebben gehad met een hoog ziekteverzuim. 
Helaas vielen 2 leden uit de werkgroep didactisch handelen weg waardoor het moeilijk was alle acties en 
doelen op dit thema te realiseren.  
 
Gedurende de eerste helft van het schooljaar heeft er coaching on the job plaats gevonden op didactisch 
handelen. We zien dat het EDI model steeds beter ingeburgerd raakt. Er zijn intervisie momenten geweest voor 
leerkrachten en onderwijs assistenten en collegiale klassenbezoeken geweest aan de hand van kijkwijzers. Het 
geven van effectieve feedback en werken vanuit hoge verwachtingen gebeurt nog niet voldoende en heeft dus 
aandacht nodig. Het uitwerken van een gezamenlijke pedagogische grondhouding is helaas niet gelukt. De 
werkgroep heeft zich intern wel verdiept in het onderwerp en pakt dit komend schooljaar weer op. Het 
toepassen van coöperatieve werkvormen zal ook komend schooljaar via de bouwen verder opgepakt worden. 
 
Opbrengsten en resultaten 
Er is gewerkt aan inzicht in opbrengsten/resultaten, analyse van oorzaken en het daaraan koppelen van 
gerichte interventies (inclusief reflectie op leerkracht handelen) door de voorbereiding op de groepsbespreking 
aan te scherpen.  
Eind schooljaar 22-23 is voor het eerst een integrale opbrengst rapportage opgeleverd waarin opbrengsten op 
de leerlijnen worden gecombineerd met een doelgroep analyse, beeld bij sociaal emotionele ontwikkeling, 
beeld bij niveau van schoolverlaters en bestendiging. Het inzicht groeit waardoor beter onderbouwde 
beleidskeuzes kunnen worden gemaakt.  
Er is een visie ‘zicht op ontwikkeling’ geformuleerd. Dit vormt de basis voor verdere keuzes m.b.t. toetsbeleid 
en de keuze voor een nieuw leerlingvolgsysteem voor schooljaar 23-24.  
 
Kwaliteitscultuur 
We groeien in onze kwaliteitscultuur. Er vindt vaker collegiale consultatie plaats en verbetering van de kwaliteit 
van onderwijs vindt steeds meer bottom-up vanuit de werkgroepen plaats. We zetten externe expertise in om 
dit proces te ondersteunen. In de kanteling van top – down naar bottom up zoeken we naar de juiste balans in 
het stellen van kaders versus het geven van ruimte om zelf doelen te stellen zowel op inhoud als op proces en 
doorlooptijd. De uitwerking van het schoolplan wat we met elkaar hebben opgesteld, is daar een resultante 
van. Jaarlijks zullen we, gekoppeld aan de jaarplan cyclus, de kwaliteit van het stellen van doelen op het gebied 
van schoolontwikkeling verder verbeteren. Dit is een continue doorlopend proces. 
 
Personeel en Professionele cultuur 
Eerder is al gerefereerd aan de wisselingen in personele bezetting binnen met name het VSO. In mei is tijdens 
een teamontwikkelingsdag aandacht besteed aan elkaar leren kennen, samenwerking en feedback geven.  
In het kader van werkdruk vermindering is vorig jaar besloten om het aantal geplande vergaderingen en 
studiedagen te beperken. Gevolg hiervan is wel dat de vergaderingen díe er waren een erg volle agenda 
hadden en er onvoldoende ruimte was om echt de dialoog met elkaar aan te gaan. Komend schooljaar is hier 
rekening mee gehouden door meer ruimte te creëren voor studiedagen. 
 
Overig 
Het belangrijkste item onder de noemer ‘overig’  zijn de renovatie/ verbouw plannen. Begin 2022 is een 
aanvraag ingediend bij de gemeente. Halverwege 2022 is een schouw gedaan door Hevo. Op basis van die 
rapportage zou De Groote Aard over een periode van ongeveer 5 jaar recht hebben op renovatie. Gesprekken 
rondom het IHP gaan zeer moeizaam. We volgen het proces.  
 
Afsluitend concluderen we dat we tevreden zijn met de groei die we doormaken als school en als team.  En kijken 
we uit naar de stappen die we komende jaren nog zullen zetten. 
 
 



Nationaal Programma Onderwijs  
Naar aanleiding van de Corona Pandemie hebben we middels het Nationaal Programma Onderwijs de 
beschikking over subsidie die we kunnen inzetten voor de eventueel opgelopen achterstanden. In schooljaar 
2022-2023 hebben we deze gelden ingezet voor:  

- extra instructie in kleine groepjes  
- inzet extra capaciteit in de interne flexibele schil zodat lessen door konden gaan ook in geval van zieken 
- begeleiding in de klassen en tijdens studiedagen op gebied van didactisch handelen 
- inzet externe expertise voor ondersteuning en scholing t.b.v. omgaan met grensoverschrijdend gedrag 
- inzet externe expertise ter ondersteuning van de werkgroep taal in het traject ‘herijking visie op taal’ 
- inzet externe expertise ter ondersteuning van de werkgroep rekenen in het traject ‘verbetering aanbod 

rekenen’ 
- inzet externe expertise ter ondersteuning van de werkgroep executieve functies in visievorming en 

opstart proeftuintjes 
- inzet van externe expertise ter ondersteuning van de werkgroep Burgerschap en SEO als klankbord en 

proces coach 

 

Tevredenheidsonderzoeken 
 
In schooljaar 2022-2023 namen wij  tevredenheidsonderzoeken af onder leerlingen, medewerkers en ouders. 
 
Uitkomsten leerling tevredenheid  
73 leerlingen hebben een vragenlijst ingevuld.  Dat is een uitstekende respons van 71%. De totaalscore was 3,39 
(van maximaal 4) en daarmee scoort de school ruim voldoende. Met name op het onderwerp ‘Veiligheid’ scoort 
de school ruim boven de scores van vergelijkbare scholen. Dit beeld sluit aan bij de jaarlijkse vragenlijsten die we 
afnemen op beleving sociale veiligheid (zie hiervoor de school gids).  De school scoort laag op het onderwerp 
‘Informatie’. In dit thema werden de volgende vragen aan de leerlingen gesteld:  

 Ik vind dat de school mij voldoende op de hoogte houdt van allerlei schoolzaken.  
 Ik vind dat de school de leerlingen voldoende betrekt bij het verbeteren van de kwaliteit van de school. 

Omdat we leerling betrokkenheid erg belangrijk vinden zal vanaf schooljaar 23-24 gestart worden met een 
leerlingenraad. In overleg met deze leerlingenraad willen we ons verbeteren op dit thema. 
 
Uitkomsten ouder tevredenheid 
43 ouders/verzorgers hebben de vragenlijst in ParnasSys ingevuld. Dit is met 41% een voldoende respons. De 
totaalscore is 3,64 (van maximaal 4). Daarmee scoort de school goed. Op alle beoordeelde thema’s scoren we 
hoger dan vergelijkbare scholen en daar zijn we trots op. 

Uitkomsten medewerker tevredenheid  
39 medewerkers hebben de vragenlijst ingevuld. Dit is met 70% een goede respons. De totaal score van 3,35 (van 
maximaal 4) is ruim voldoende. Het personeel heeft de school een lage score gegeven op het thema 
‘Schoolklimaat’. De vraagstelling ‘ik vind dat onze school er verzorgd uitziet’ zorgt voor de lage score op dit 
thema. Het gebouw waarin De Groote Aard is gevestigd is oud en op onderdelen gedateerd. We zijn in overleg 
met de gemeente om te onderzoeken of renovatie op korte termijn haalbaar is. Dit neemt niet weg dat wij het 
zien als verantwoordelijkheid van ons team om ervoor te zorgen dat ook een oud gebouw er opgeruimd en 
verzorgd uitziet. Hieraan zal de komende periode extra aandacht besteed worden.  



Bijlage; voortgang per actie 
In deze bijlage is de actielijst behorende bij jaarplan 2022-2023 opgenomen. Per actie is beschreven wat de status is per juli 2023.   
 
  Verbeteractiviteiten Eind evaluatie  

  Onderwijs en leerproces (leerstof aanbod)   
leerstofaanbod  Doelstelling: Op alle kernvakken wordt een aanbod 

gerealiseerd passend bij hedendaagse inzichten en bij 
de visie van De Groote Aard.  Er is vastgelegd op welke 
manier, met welke methoden, middelen en materialen 
aan de doelen per vakgebied wordt gewerkt. 
Teamleden worden gecoacht in het op een goede 
manier toepassen hiervan in de lessen. 

  

Taal Herzien visie op lees- en taalonderwijs aansluitend bij de 
onderwijsbehoeften van de leerling populatie en bij 
actuele inzichten in een betekenisvolle lees- en 
taaldidactiek.  

Visie is tot stand gekomen middels een proces waarbij ook input is opgehaald in het 
gehele team. Visie is gedeeld met het team. 
  

Taal Na herziening visie herijken van het aanbod. Onder 
andere of de methode ‘Tekstvaardig’ passend is voor 
aanbod begrijpend lezen en onderzoek naar aanbod 
voor de lagere niveaus. 

Deze actie is niet meer opgestart. Visie formulering nam meer tijd in beslag. Komend 
schooljaar komt deze actie terug.  
Specifiek tav de methode ‘tekstvaardig’; er zal meer naar taalrijk thema onderwijs 
gekeken worden.  
Ten aanzien van methodes lagere niveaus:  Uk en Puk (voorloper van schatkist). 
Voornemen is om deze aan te schaffen. En de Schatkist methode die we hebben te 
vernieuwen.   

Taal Bekijken of Deviant starttaal instap ook in VSO OB 
ingezet kan worden.  

Vanaf schooljaar 2023-2024 zal VSO OB ook met Deviant Starttaal gaan werken. In eerste 
instantie met leerlingen die in hun laatste jaar voor overstap naar VSO BB zitten.  VSO OB 
pakt taal thuis, VSO BB taal op het werk. 

Taal Verbetering woordenschat onderwijs in het VSO door 
thematisch te gaan werken. Thema’s aanhouden die ook 
voor Leefstijl worden aangehouden. 

In de eerste helft van het schooljaar liep dit nog wat moeizaam. De tweede helft ging dit al 
veel beter. Vanuit de taal coördinator is steeds een signaal naar het VSO gegaan als een 
nieuw leefstijl thema van start ging. Vanuit BAC en WAC lijsten zijn voorbeeld woorden 
gedeeld met het team.  Momenteel worden de thema’s voor het komende schooljaar 
bepaald.  Komend schooljaar wordt bekeken of  het team dit al meer zelf kan dragen of 
dat er nog sturing nodig is. Eerste bouw overleg in het VSO staat uitleg over 4 takt en NT 2 
gepland.   



Taal Er vinden zowel in het SO als het VSO groepsbezoeken 
plaats om het gebruik van de methoden ‘Nieuw 
Nederlands Junior’ en ‘Deviant starttaal’ te monitoren 
en waar nodig te verbeteren. Aandachtspunt is het 
eenduidige en consequent gebruiken van de ‘methode 
taal’. 

Groepsbezoeken hebben plaats gevonden. Nieuw Nederlands Junior wordt steeds beter 
gebruikt. Deviant starttaal loopt goed. 
Eenduidig gebruik van methode taal loopt ook beter. Doordat leerkrachten meer met de 
methodes werken wordt automatisch de taal meer gebruikt.  

Taal Door ontwikkeling eenduidig aanbod Taalonderwijs VSO Er is tijdens een bouw overleg input opgehaald waar nog hiaten zitten/ behoefte ligt in het 
VSO.  Blijvend aandachtspunt is om passend materiaal te vinden voor taal onderwijs in het 
VSO.  Er zijn inmiddels gedeelde mappen in widget online. Komend jaar wordt gekeken 
naar een digitale omgeving waarin materialen worden gedeeld. 
Taal coördinator gaat met VSO leerkracht bekijken hoe in de VSO bouw momenten 
ingepland kunnen worden om samen lessen voor te bereiden.  

Taal Oude bronnen verwijderen uit Parnassys. Is nog niet oppakt. Moet volgend jaar terug komen. 

Taal Ondersteuningsniveaus worden beschreven en 
geïmplementeerd.  

Deze zijn gereed. Er is een lijn beschreven die zowel van toepassing is op taal als rekenen. 
Met op enkele plekken een verbijzondering vak specifiek. Na de zomervakantie naar het 
MT. Volgend jaar delen met het team. 

taal  Leerlijnen CED actualiseren zodat vanaf schooljaar 23-24 
de laatste versies van leerlijnen gebruikt gaan worden. 
En kritisch bekijken welke leerlijnen het best passend 
zijn.  

Leerlijnen die we gebruiken zijn op onderdelen niet helemaal passend. Zie rapportage 
opbrengst analyse voor vervolg acties.  

taal Onderzoeken wat nodig is om opbrengsten op gebied 
van taal voor LR 2 te verbeteren 

Bekeken welke leerlijnen daar ingezet kunnen worden en welke doelen cruciale doelen 
zijn. Daar is het aanbod op aangepast.  Er is in OZG ook geïnvesteerd in communicatie 
middelen.  Op gebied van mondelinge taal zien we verbetering in de opbrengsten. Op 
gebied van schriftelijke taal zijn nog vervolg acties nodig. Zie opbrengstanalyse  

taal  Visie rond NT2 op DGA Document is gereed en vastgesteld in MT. Implementatie komend schooljaar. 
rekenen Schoolbreed; keuze maken hoe de methode ‘getal en 

ruimte junior’ wordt ingezet; leerlijn volgend of 
methode volgend en doorvoeren. 

Na onderzoek en analyse is keuze gemaakt voor een andere methode: rekenroute. Deze 
wordt komend schooljaar uitgerold. Het is een overzichtelijke methode waarbij maar 1 
leerdoel per week (5 lesdagen) aangeboden wordt en de doelen zijn gebundeld per 
rekendomein. We hebben deze doelen op leerlijn ‘SSOE-MBS doorlopende leerlijn 
rekenen 1-16’ gelegd die we binnen onze school gebruiken. Hieruit blijkt dat het aanbod 
van de methode nagenoeg overeenkomt met deze leerlijn, wat wil zeggen dat het aanbod 
nagenoeg dekkend is om de doelen te kunnen behalen.  Komend schooljaar wordt als 
onderdeel van het implementatie traject, bekeken of de methode gevolgd wordt of de 
leerlijn.  



 
Verder heeft de werkgroep dit jaar veel geïnvesteerd in het zelf goed beheersen van reken 
didactische modellen. Zodat dit komend schooljaar als onderdeel van de methode 
implementatie kan worden overgebracht naar het team.  

rekenen Strakkere keuze maken in gebruik bronnen voor 
rekenen. Keuze maken: welke methode is 
hoofdmethode en welke bronnen zijn aanvullend 
materiaal. Welke bronnen gebruiken we nog wel en 
welke niet meer. Gebruik van voorgeschreven 
materialen monitoren via groepsbezoeken. 
Aandachtspunt is het eenduidig en consequent 
gebruiken van de ‘methode taal’. En het gebruik en 
intrainen van gerichte strategieën 
(leerkrachtvaardigheden) 

Na onderzoek en analyse is keuze gemaakt voor rekenroute. Deze wordt komend jaar 
uitgerold. Er wordt komend schooljaar verder bekeken welke methodes aanvullend zijn op 
rekenroute en daar zal in de implementatie aandacht voor zijn. 
 
Methode taal is onder de aandacht gebracht van het team.  
 
Schriftelijke bronnen worden goed gebruikt. Met sprongen vooruit en numicon digitaal 
nog niet. Eerst duidelijk positie bepalen tov rekenroute en dan vervolg aan geven. 
  

rekenen Plan van aanpak maken om leerkrachten te ontwikkelen 
in kennis van de totaal leerlijn rekenen (opbouw en 
drempelvaardigheden) en in het effectief toepassen van 
reken didactische modellen.(handelingsmodel en 
drieslag model) 

De werkgroep heeft dit jaar vooral geïnvesteerd om zelf goed thuis te raken in de 
didactische modellen. Komend schooljaar wordt dit naar het team uit gerold. Kennis van 
de leerlijnen loopt hierin mee. 

rekenen VSO: Het verkrijgen van uniformiteit en doorgaande lijn 
in de rekenlessen VSO OB. 

Het gebruik van de methode zorgt al voor meer eenheid. Komend jaar zal er een moment 
gepland worden voor leerkrachten in het VSO om samen lessen voor te bereiden.  

rekenen  VSO: Deviant koppelen aan de leerlijn afmaken.   Dit is deels opgepakt en loopt volgend jaar door. 
rekenen Scholing Numicon vermenigvuldigen/delen voor 

collega’s die het gebruiken in de klas.  
Is aangeboden en een groot deel van het team heeft deze training gevolgd. De nieuwe 
leerkrachten zijn individueel meegenomen in de methode.  

rekenen Training met Sprongen Vooruit Dit jaar kregen we dit niet weg gezet in de studiedagen, de planning was te vol. Volgend 
jaar de training oppakken.  De materialen worden nu al wel gebruikt maar het kan beter.  
Geen urgentie. 

rekenen Beschrijven van de ondersteuningsniveau’s  en 
implementatie hiervan 

Is in afrondende fase. Verwachting is dat deze voor einde schooljaar gereed zijn. Begin van 
het nieuwe schooljaar door het MT. 

rekenen Onderzoeken wat nodig is om opbrengsten op gebied 
van rekenen voor LR 2 te verbeteren 

Er is een specifiek aanbod voor LR 2 leerlingen geschreven. Dit zal worden toegevoegd aan 
het beleidsplan. Begin van het nieuwe schooljaar door het MT. 



rekenen  Kiezen van een genormeerde rekentoets Werkgroep kwaliteitszorg en opbrengstgericht werken volgt het traject van KK en is bezig 
met het maken van een keuze voor een leerling volg systeem.  

rekenen Analyseren van opbrengsten Gereed 
leren leren/ exc 
f 

Uitwerken visie op leren – leren en executieve functies. Er ligt een basis document. Er is veel input aangeleverd door een externe. Omdat we het 
belangrijk vinden dat het ook echt een visie van de school wordt, zal de basis die er nu ligt 
komend jaar verder vertaald en gespecificeerd worden naar school niveau.   

leren leren/ exc 
f 

Uitwerken van een kader voor een organisatorisch 
lesmodel ter bevordering van taak discipline en eigen 
verantwoordelijkheid zodat deze in schooljaar 23-24 
geïmplementeerd kan worden. 

Naar mate het traject vorderde is duidelijk geworden dat het logischer is om eerst het 
team te scholen in executieve functies en daarna afspraken te maken over een lesmodel. 
Dan komen de gemaakte afspraken veel meer voort vanuit kennis van het team en is het 
draagvlak beter. Dit krijgt komend jaar een vervolg als we aan de slag gaan met 
implementatie van de auto metafoor. 

leren leren/ exc 
f 

 De leerlijn leren - leren is in 2018 door CED vernieuwd.  
Kritisch bekijken welke leerlijnen het best passend zijn. 
Zodat vanaf schooljaar 23-24 de beste versies van 
leerlijnen gebruikt gaan worden. 

Er is een nieuwe leerlijn leren- leren beschikbaar. Planning is dat einde P1 van schooljaar 
23-24 de leerlijn voor het eerst gescoord gaat worden. En vanaf P2 gepland gaat worden.   

burgerschap & 
SEO 

Organiseren studie moment om aangepaste visie te 
delen met het team en belang (wettelijke eis) tav 
burgerschap duiden.  

Heeft plaatsgevonden in september 

burgerschap & 
SEO 

In het document ‘Onderwijs Aanbod DGA’ eind niveau 
per leerroute herijken op de domeinen; komen de 
domeinen en basis waarden voldoende terug in de 
beschreven eindniveaus. 

Voor burgerschap is dit schooljaar per domein in kaart gebracht welke leerlijnen daarbij 
horen.  Eindniveaus per domein nog overnemen in het document aanbod DGA.  

burgerschap & 
SEO 

Er wordt school breed geïnventariseerd welk aanbod er 
op dit moment al is. Gericht bijdragend aan de school 
eigen doelen. In een beleidsdocument wordt uitgewerkt 
hoe het aanbod eruit ziet per leerroute en op welke 
doelen dit aanbod zich richt. Uit te werken per bouw: SO 
OB, SO BB, VSO OB en VSO BB: per domein en waarde 
het lopende aanbod koppelen. 

Beleidsdocument waarin is uitgewerkt middels welke leerlijnen aan welke domeinen 
wordt gewerkt is klaar. Oftewel: de basis structuur staat. Komend schooljaar gaat inhoud 
gekoppeld worden aan deze lijnen.  
Dan word daadwerkelijk zichtbaar of alles wat we doen al dekkend is en waar nog extra 
aanbod nodig is.  



burgerschap & 
SEO 

Vervolgens wordt in kaart gebracht of het totaal 
geïnventariseerde aanbod zich opbouwt in een logische 
lijn per leerroute, richting het beoogde eind niveau per 
leerroute. Daar waar het bestaande aanbod niet 
dekkend is voor een doorgaande lijn per leerroute, 
worden aanvullend tussenliggende doelen en 
inhoudelijk aanbod uitgewerkt. 

Zie vorige acties  

burgerschap & 
SEO 

We verantwoorden ons in de schoolgids over de 
opbrengsten op burgerschap. Via trips zijn de leerlijnen 
bij de actuele kerndoelen op burgerschap gekoppeld. 
Hierover rapporteren we in de schoolgids.  In overleg 
met andere VSO scholen wordt nog gekeken naar een 
kwalitatief betere verantwoording op burgerschap. 

We hebben in de schoolgids benoemd dat we zoekende zijn naar hoe te rapporteren over 
dit vak gebied. Nu we in beeld hebben welke leerlijnen vallen onder burgerschap is het 
voornemen om daar 1 lijn van te laten maken/ deze te clusteren tot opbrengsten. Deze 
kan meegenomen worden tijdens het scoren en dan is inzichtelijk wat de opbrengst is. 
Ook wordt komend schooljaar gekeken naar een leerling vragenlijst (via WMK) om 
opbrengsten op burgerschap in kaart te brengen. 

burgerschap & 
SEO 

Er wordt een uitwerking gegeven aan: School als oefen 
werkplaats voor burgerschap (schoolklimaat). Eerste 
actie hierin is dat gestart zal worden met een leerlingen 
raad.  

Besloten om, op basis van informatie die is opgehaald bij andere scholen, de 
leerlingenraad van start te laten gaan met de start van het nieuwe schooljaar. Plan is 
gereed. Team wordt tijdens terugkomdag voor aanvang schooljaar geïnformeerd hierover 
zodat gestart kan worden. 
 
Er is ook een uitwerking gedaan voor een culturele agenda, deze zal komend jaar verder 
uitgewerkt worden.  Zie jaarplan komend schooljaar. Er is in kaart gebracht wat we al 
doen. Begin van het schooljaar wordt opgehaald wat we extra willen doen. 

burgerschap & 
SEO 

Leefstijl thema’s worden opgenomen in de jaarplanner 
en via het week bulletin worden leerkrachten 
geattendeerd op de start van nieuwe thema’s.   

Dit loopt. Uit een studiemiddag kwam dat de klassen wel weten welke thema's actueel 
zijn, maar we kunnen nog meer doen aan zichtbaarheid zodat we nog meer dezelfde taal 
spreken.  In aansluiting daarop zijn er posters opgehangen per thema zodat voor iedereen 
hetzelfde zichtbaar is.  Nieuwe thema’s worden ook in het weekbulletin gemeld en via 
Social Schools met ouders gedeeld. 
 
Komend jaar borgen.  Want dan gaan we voor de tweede keer dezelfde thema cyclus 
lopen. Monitoren hoe dat gaat lopen. 

burgerschap & 
SEO 

Experts SEO en Burgerschap zullen klassen bezoeken 
gaan uitvoeren om beeld te vormen bij het gebruik van 
de methode Leefstijl en op basis daarvan verbetering 
van implementatie vormgeven.  

1e ronde observaties gedaan met een kijkwijzer. Zeker de begin periode moest er nog erg 
gestuurd worden op het juiste gebruik van de methode en materialen. Het heeft ook 
komend jaar nog aandacht nodig om het goed te borgen.   

burgerschap & 
SEO 

Koppelen van Leefstijl aan de leerlijnen in het SO 
afmaken. 

Leefstijl is gereed.    
VSO Deviant BB: koppelen loopt nog. 



burgerschap & 
SEO 

Er wordt een teambijeenkomst Leefstijl ingepland. Teambijeenkomst Leefstijl is geweest. 

burgerschap & 
SEO 

Inzichtelijk maken samenhang CITO SEO en leerlijnen 
door het maken van een koppeling tussen de items uit 
Cito SEO met Plancius, en de SO en VSO ZML CED 
leerlijnen.  

Antwoord van Cito SEO inmiddels ontvangen. En het lijkt mogelijk de koppeling te maken. 
Komt komend jaar terug.  

burgerschap & 
SEO 

Planning en aanbod voor de leerlijn leren functioneren 
in sociale situaties bespreken, uitwerken en vaststellen. 
Vraagstelling komt specifiek vanuit groepsbesprekingen 
VSO maar graag ook even kijken of het in SO goed loopt 

Momenteel is leefstijl gekoppeld aan deze leerlijnen en wordt een deel van de doelen 
aangeboden via LOB en VDA. Vanuit de opbrengst analyse eind schooljaar 22-23 is de 
vraag of dit voldoende is. Dit wordt komend jaar verder uitgewerkt.  

burgerschap & 
SEO 

Leerlijnen CED actualiseren zodat vanaf schooljaar 23-24 
de laatste versies van leerlijnen gebruikt gaan worden 
(geldt voor SEO). En kritisch bekijken welke leerlijnen 
het best passend zijn.   

Er is een doorlopende leerlijn SO-VSO sociaal gedrag (dd 2018) . Er moet nog bekeken 
worden of deze beter passend is dan de leerlijnen ‘zelfbeeld en sociaal gedrag’ en ‘leren 
functioneren in sociale situaties’  

leerstofaanbod  Doelstelling: Voor de OZG doelgroep wordt een rijk en 
betekenisvol onderwijs aanbod gerealiseerd in een 
passende leeromgeving. 

  

OZG Plan van aanpak maken om in de OZG groepen meer 
thematisch te gaan werken en tot een rijker aanbod te 
komen. 

Er is besloten om te gaan werken met een concept met 4 thema’s per jaar, die in een 
cyclus van 3 jaar terug komen.  Waarbij thema lessen worden uitgewerkt op verschillende 
niveaus van de leerlijn. Dit beeld nemen wij mee naar het komende schooljaar.   
Voor het komende schooljaar zijn de thema’s gekozen. Er is een start gemaakt met thema 
kisten.  
 
Hoe thematisch te werken, lesvoorbereidingen, systematiek en een betekenisvolle 
leeromgeving zijn ook nog doelen voor volgend schooljaar. 

OZG Inrichting betekenisvolle leeromgeving OZG. Zie ook voorgaand actiepunt. 
De OZG groepen zijn afgelopen jaar ernstig onderbezet geweest ten gevolge van 
langdurige uitval van medewerkers.  
Door ontwikkeling van aanbod in OZG krijgt een vervolg in het komende schooljaar.  

leerstofaanbod  Doelstelling:  Er is voor de VSO uitstroomprofielen 
richting dagbesteding en arbeid een dekkend aanbod.  

  

VSO Aanbod crea verwerken in het profiel ‘techniek en 
arbeid’. Plannen in de leer-werkgroep en profielgroepen 

Qrabble komt in steeds in blokken van 10 weken en zij verzorgen aanbod crea. Ervaring is 
heel positief, vanuit collega’s en leerlingen. Brengt ook nieuwe technieken in de school. 



VSO Leerlingen meenemen in de einddoelen van techniek – 
arbeid, zodat ze weten waar ze naar toe werken. 

Met name de SVA doelen worden in deze context besproken zodat leerlingen weten waar 
ze naartoe werken. Is afgelopen half jaar gedaan, is nog niet op geëvalueerd. 

VSO Facilitaire dienstverlening en groen uitwerken naar 
certificering. Nu alleen gekoppeld aan de leerlijn van de 
onderwijsspecialisten en VDA.  

Een leerkracht heeft de opleiding groen afgerond. Deze leerkracht staat in VSO OB. 
Aandachtspunt is hoe we deze lijn door laten in de VSO BB. Komt terug komend 
schooljaar. 
Verder zijn 2 collega’s bekend die de opleiding facilitair willen volgen. Beide nog niet 
aangemeld i.v.m. krapte in bezetting VSO afgelopen periode. Dit krijgt nog een vervolg.  

VSO De doelen van de CED-leerlijnen voorbereiding op 
dagbesteding en arbeid zijn weinig specifiek; uitwerken 
en aanscherpen voor de profielgroepen.  

In de onderbouw gaan we de VDA doelen compacter maken omdat er veel overlap tussen 
de doelen zit. Verder wordt er gekeken in hoeverre er aansluiting/ overlap is tussen SVA 
en VDA doelen. Dit loopt nog. Dit gaat uiteindelijk leiden tot meer specifieke doelen voor 
de profiel groepen. 
 Voor de bovenbouw is gekeken welke VDA doelen zijn cruciaal. Niet cruciale leerdoelen 
zijn uitgezet zodat er meer focus aangebracht kan worden.  

VSO Evalueren of huidige werkwijze met VDA doelen per 
periode effectief is. 

Werkwijze is per start schooljaar gewijzigd. IB is aangesloten bij de tussen evaluatie op 10 
weken. Er wordt goed gesproken over de doelen en hoe je die interpreteert. En hoe je ze 
inhoud kunt geven in verschillende contexten. Samen inhoud verhelderen op de doelen 
levert op.   
 
Het is belangrijk om onderscheid te maken tussen beheersing van de competenties en 
voorwaardelijke ondersteuning.  Vervolg acties die zijn uitgevoerd is dat is gekeken naar 
wat cruciale doelen zijn en wat niet. En dat het start niveau van de leerlijn is verlaagd en 
het tempo in de eerste jaren in het VSO lager ligt. Eind niveau is gelijk gebleven.  
De combinatie van deze acties lijken te renderen. Blijvend aandachtspunt is dat er verschil 
is in hoe er wordt gescoord.  Samen scoren helpt. 
Er is ook met het UVW gesproken afgelopen periode. In het kader van begeleiding na 
uitstroom en voor WAJONG aanvraag/ beschut werk indicatie is er vanuit UWV meer 
behoefte om inzichtelijk te hebben onder welke omstandigheden een leerling bepaalde 
vaardigheden laat zien en waar interesses liggen. Dit zal een vervolg krijgen. 

VSO Voor alle profielen toewerken naar meer eenheid van 
handelen in de profielwerkgroepen, door de doelen van 
de betreffende leerlijn te operationaliseren in de vorm 
van instructiekaarten. 

Voor alle werkgroepen is dit geregeld/ zijn instructie kaarten aanwezig. Alleen voor 
productie nog niet. Hier wordt gekeken naar Lesson Up als ondersteunende omgeving. 
  

VSO Verkennen met KOP waar nog meer samenwerking kan 
liggen voor het profiel techniek en arbeid. 

Is een doorlopend proces, recentelijk zijn de bedrijvendagen weer geweest. Meet en 
greet. Netwerkt groeit. In het verleden werden er ook lessen gegeven vanuit het KOP. 
Komend schooljaar wordt gekeken of dit opnieuw te realiseren is.  



VSO Introduceren LOB kalender, deze kalender biedt lessen 
aan in opbouw op het gebied van LOB.  

LOB kalender is geïntroduceerd maar leek te weinig aan te sluiten bij de behoefte van de 
klas.  Er is behoefte aan meer specificatie (was uitgewerkt in aanbod per periode, en er is 
behoefte aan aanbod per week) dit wordt nu voor de oriëntatie fase opgepakt. 
 
LOB kalender in VBO BB loopt goed. Dit betekent overigens niet dat er in de integratie 
fase niets wordt gedaan maar dit dient nog meer in samenhang en structuur gezet te 
worden door middel van een kalender.  
 
Dit onderwerp loopt door volgend schooljaar 

VSO Versterken verbinding van de stage met de lessen door 
bijvoorbeeld uit te gaan van het stageboekje en de 
oriëntatie op het arbeidsprofiel meer in te bedden in de 
praktijksituaties. 

Dit blijft een uitdaging. Stage boekje leeft nog onvoldoende in de klas. Dat zit met name in 
de grootte van de klas, dat maakt het lastig om op individueel niveau de doelen van stage 
terug te pakken. 
 
We gaan kijken of er naast de individuele doelen ook een aantal generieke doelen kunnen 
komen in het stage boekje die dan wel collectief besproken kunnen worden in de klas.   

VSO Een transparante werkwijze ontwikkelen om 
instrumentele vaardigheden op het gebied van taal, 
lezen en rekenen daadwerkelijk te verbinden aan de 
beroepsvorming.  Het is nu niet duidelijk hoe en in 
hoeverre doelen voor de instrumentele vakken lezen, 
taal en rekenen zijn verbonden aan arbeidstoeleiding en 
stage. 

Er is een document gemaakt waarin de kerndoelen per vakgebied zijn gekoppeld aan de 
profielen. Hierin is onderscheid gemaakt tussen dagbesteding en arbeid.  
Op deze manier weten LK en OA welke instrumentele vaardigheden aandacht dienen te 
krijgen per profiel. Document is opgesteld, nog bespreken in de werkgroep.  

VSO Door ontwikkelen portfolio. Inhoud voldoet aan de criteria maar het portfolio leeft nog niet echt. De uitdaging ligt in 
de vraag hoe we het meer levendig gaan maken voor de leerling en de inhoud ook echt 
meer van de leerlingen wordt. Hier zijn ideeën over. Wordt volgende jaar verder 
opgepakt.  

VSO Portfolio als leidraad voor de ontwikkeling van 
leerlingen gebruiken en ook met leerlingen bespreken. 
Zodat de transitielijn een doorgaande lijn wordt van VSO 
OB naar VSO BB. 

Zie vorige actie. 

VSO Door ontwikkelen van de inzet van het 
Motivatiekompas.  

In de onderbouw hiermee gestart. In laatste bouwoverleg dit schooljaar bespreken hoe 
het is ervaren en hoe het volgend schooljaar weg gezet wordt. Tot op heden alleen de 
leerlingen LR 4 meegenomen. Er wordt bekeken of ook leerlingen LR 3 hierin meekunnen. 
Dit zal niet voor alle leerlingen LR 3 gelden maar wel voor een aantal (maatwerk)  



VSO Inzet SIWIT koppelen aan portfolio en LOB lessen in de 
klas. 

SIWIT is wat compacter gemaakt zodat het beter werkbaar is. En klassikaal afgenomen. 
We zijn aan het uitvinden met elkaar hoe dit werkt. Evaluatie moet nog plaatsvinden. 

VSO In beeld brengen of het aanbod in het VSO voldoende 
aansluit bij de hogere niveaus die eraan gaan komen 
vanuit het SO (leerling profiel 4+). 

Aanbod voor de kernvakken is gekoppeld aan de leerlijnen en sluit daardoor op niveau 
aan. Er zijn afspraken gemaakt over inzet van methodes in VSO OB en BB. (taal en 
rekenen) 

VSO De opbrengsten op VDA blijven achter; er wordt  dieper 
onderzocht hoe het komt dat de opbrengsten op dit 
vakgebied gebied achter blijven en welke verbeteracties 
nodig zijn.  Evalueren effectiviteit van de leer 
werkgroepen.  Verbeteracties worden in gang gezet. 

Na onderzoek is de opbouw van de leerlijn (met name doorloop snelheid van de 
leerdoelen) aangepast aan de snelheid waarmee we in de praktijk zien dat leerlingen 
leren. Met name in de VSO OB gaat die ontwikkeling wat langzamer, in de VSO BB lopen 
ze wat verder in waardoor ze het eind niveau wel halen. Dit is aangepast in de leerlijn. 
Aandachtspunt blijft het verschil in scoren tussen leerkrachten.  Daar lopen gesprekken 
over en evaluatie op de doelen wordt gezamenlijk gedaan zodat er meer eenheid in komt. 
Zie ook eerdere opmerkingen over leerlijn VDA (onderzoek naar overlap tussen doelen en 
uitzetten niet cruciale doelen) 
 

leerstofaanbod  Doelstelling: Er wordt voldoende gedifferentieerd op 
inhoud, in vorm en in onderwijstijd om zo optimaal 
mogelijk aan te sluiten bij de behoefte van de leerling. 
Zicht op ontwikkeling is hierin een belangrijke 
voorwaarde.   

  

differentiatie Verbeteren analyse vaardigheden van leerkrachten. Dit 
heeft betrekking op het maken van een goede analyse 
van huidige niveau van leerlingen versus streefniveau. 
Het duiden van data, zoeken naar verklarende 
hypotheses, begin situatie in beeld en daar aanbod op 
aanpassen. Hierbij gebruik makend van toetsgegevens 
en observaties. En uitzetten vervolgacties. 

Notitie van de groepsbespreking is aangepast om meer diepgang te krijgen in de analyse.  
Zie ook opmerkingen hierover elders in dit document. 
 
Het versterken van deze vaardigheden en zicht op ontwikkeling komt volgend jaar terug 
door te gaan werken met een groepsoverzicht. 
 



differentiatie Zicht op ontwikkeling wordt verbeterd door het 
formuleren van een visie op toetsen en vaststellen van 
bijpassend toetsbeleid. Objectivering van 
niveaubepaling door bv gebruik van methode gebonden 
toetsen wordt hierin meegenomen. Ook het koppelen 
van functioneringsniveaus aan de leerlijnen is hier 
onderdeel van.  

Er is gekozen om de ‘ visie op toetsen’  te formuleren als ‘visie  op zicht op ontwikkeling’. 
Visie op zicht op ontwikkeling is vast gesteld en gedeeld met het team.  Vaststellen van 
bijpassend toets beleid is on hold gezet omdat we daarin het nieuwe leerling volg systeem 
mee willen nemen. Wat wel al is gedaan rondom objectivering en methode toetsen is dat 
de ‘toets wens’ bij het team is opgehaald.  
 
Koppelen van functioneringsniveau aan de leerlijnen is in de werkgroep bekeken. Vervolg 
actie is om te verduidelijken in welk beleid of kaders het wel of niet opgenomen moet 
worden (bv aanbod DGA.) Dit is nog te onderzoeken komend jaar.  
Het uitkomen van de nieuwe ZML toetsen van cito heeft vertraging op gelopen, dus ook 
nog niet duidelijk of de functioneringsniveaus daarin terug komen. 

 differentiatie Ism Kempenkind zoeken naar een genormeerde toets 
(blijft het Cito of wordt het een andere. Kempenkind 
breed gaat daar een beslissing over vallen) 

Binnen KK heeft elke school zijn eigen keuze gemaakt. DGA heeft nog geen keuze 
gemaakt. Wij beschikken nu wel over de informatie van alle leerling volg systemen. Maar 
we willen ook graag de nieuwe ZML toetsen van Cito meenemen in de overweging. We 
kunnen Cito 3.0 nog een jaar gebruiken. Dus er is ruimte om deze tijd te nemen. 

differentiatie Verbeteren inzicht in ontwikkeling van ZML leerlingen, 
ten aanzien van leerstijlen en leerprocessen. Voor alle 
leerkrachten zal een scholing  orthodidactisch handelen 
voor ZML leerlingen worden georganiseerd.  

Alle leerkrachten hebben de scholing orthodidactisch handelen voor ZML leerlingen 
gevolgd. Ter afsluiting van de scholing hebben leerkrachten aan elkaar gepresenteerd wat 
de leeropbrengsten waren. Tijdens de terugkom dag in de vakantie zal dit onderwerp ook 
weer op de agenda staan en wordt een koppeling gemaakt naar een leerpunt voor de 
komende periode.  
Scholing Inhoud Onderwijs en leerlingen met ernstige meervoudige beperking (EMB) is 
gevolgd door 2 leerkrachten van de OZG groepen  en IB. 

differentiatie Verbeteren van de handelingscyclus verbonden aan de 
dagelijkse les; reflectie op het eigen handelen en 
plannen van interventies.  

Theorie over dit onderwerp liep mee in de opleiding zoals genoemd bij de vorige actie. 
Verder is tijdens een teamvergadering een presentatie gegeven over diagnostisch 
lesgeven en is het onderwerp vervolgens meegenomen naar de bouw overleggen om te 
bespreken. 
We zullen dit thema vasthouden en volgend jaar opnieuw terug laten komen.  

differentiatie Leerkrachten ontwikkelen in het voorbereiden én geven 
van een gedifferentieerd les aanbod. 

Presentatie is gegeven, aandacht gegeven dat er niet alleen in de les aandacht voor moet 
zijn maar ook in de voorbereiding. Is ook teruggekomen tijdens observatie bij elkaar in de 
klassen (aan de hand van kijkwijzers).  Er is bij elkaar in de klassen gekeken. Blijkt dat 
feedback geven aan elkaar nog spannend is. Leerkrachten geven wel terug dat ze er 
allemaal iets uit hebben gehaald.  Het lijkt erop dat leerkrachten een beter beeld hebben 



aan welke knoppen ze kunnen draaien om te differentiëren en er beter vooraf over 
nadenken.  
Dit onderwerp komt komend schooljaar ook weer terug. 

differentiatie In groepsbespreking en CvB wordt expliciet aandacht 
besteed aan differentiatie in aanbod en onderwijstijd op 
leerling niveau. 

CVB en groepsbesprekingen zijn hierin verbeterd. Vanuit Groot CVB krijgen leerlingen die 
uitvallen op streef planning extra onderwijstijd/ instructie op vakgebieden waar ze 
opvallen. We zien in de evaluatie van opbrengsten dat dit intensiveren in onderwijstijd 
een positief effect heeft op de ontwikkeling van leerlingen. 

differentiatie Verbetering diagnostisch lesgeven. Dat wil zeggen dat 
leraren het leren observeren, leerlingen laten 
verwoorden hoe ze te werk gaan, regelmatig 
diagnostische vragen stellen en daar interventies aan 
verbinden.  

Presentatie gegeven diagnostisch lesgeven en voorbeelden besproken. Meer 
bewustwording gecreëerd.  Verder meegenomen in bouwoverleg, leerkrachten 
voorbeelden meebrengen en deze bespreken. Zie ook eerdere opmerkingen hierover. 
Komt volgend jaar terug in het jaarplan. 

leerstofaanbod  Doelstelling: Binnen de Groote Aard wordt gewerkt 
met een eenduidige groepsadministratie.  

  

administratie Kwaliteit van de groepsadministraties monitoren 
middels steekproeven. Aandacht voor doelen, instructie, 
verwerking, materialen en kort cyclische evaluatie. 

Er is voor gekozen voor leren van en met elkaar (kijken naar elkaars groepsadministraties 
tijdens een team vergadering). In plaats van controle. Collega’s hebben hierin geleerd van 
elkaar. Maar is nog steeds zichtbaar dat er geen eenduidigheid is. Dit krijgt komend 
schooljaar een vervolg in het nieuwe jaarplan.  

administratie Doelen worden school breed op eenduidige wijze 
gevisualiseerd. Afspraken ten aanzien van visualisatie 
worden duidelijk gecommuniceerd en op een vindbare 
plek opgeslagen.  Monitoren uniformiteit in het 
nakomen van de afspraken rondom zichtbaarheid en 
visualisaties van de te leren doelen in de klas. 

In SO staat deze eenduidigheid strak. In het VSO kan dit beter. Volgend jaar via 
bouwcoördinator nog een keer onder de aandacht brengen in VSO.   

  Onderwijs en leerproces (didactisch handelen)   
didactisch 
handelen 

Doelstelling: Er wordt op een eenduidige 
kwaliteitsvolle manier instructie gegeven volgens het 
EDI model. De leerkracht gaat uit van hoge 
verwachtingen en zet de leerlingen aan tot het nemen 
van verantwoordelijkheid. De geplande onderwijstijd 
wordt effectief benut door een doelgerichte en 
efficiënte lesuitvoering. 

  



didactisch 
handelen 

Tot 1 December word coaching on the job gegeven. 
Parallel wordt een proces opgestart waarmee het team 
zelf de ontwikkeling kan voortzetten.  Er worden 3 tallen 
van leerkrachten gevormd op niveau van de leerteams.  
Deze 3 tallen observeren bij elkaar en geven elkaar 
feedback op toepassing EDI, effectiviteit van leertijd en 
differentiatie. Zij maken gebruik van kijkwijzers. Zij 
beoordelen elkaars groepsadministraties en stimuleren 
elkaar in doorontwikkeling. Elk 3 tal wordt gedurende 
het schooljaar 2x door (externe) IB-er ondersteund ter 
bevordering van kritische reflectie.   

Er zijn kijkwijzers gemaakt op: didactisch handelen, effectieve feedback en hoge 
verwachtingen. Differentiatie en  EDI. Kijkwijzers zijn gebaseerd op WMK kaarten die we 
al hadden.  
Leerkrachten zijn bij elkaar in de klas gaan observeren m.b.v. een vooraf gekozen 
kijkwijzer en een nabespreking (wat heb ik hiervan geleerd, wat ga ik ermee doen en 
feedback voor de leerkracht). Men blijft het moeilijk (spannend) vinden om elkaar 
feedback te geven. 
Het kijken bij elkaar werd als prettig ervaren en is voor het komende schooljaar opnieuw 
ingepland. 2 blokken van 2 weken in de jaarplanner opgenomen.   
Het naar de groepsadministratie kijken is niet meegegaan in de kijk ronde.  Dat is tijdens 
een teamvergadering gedaan. Zie eerdere actie.  

didactisch 
handelen 

Voor zowel leerkrachten als onderwijs assistenten wordt 
minimaal 2 keer een intervisie moment gepland ten 
aanzien van toepassing van het EDI model (voor 
onderwijs assistenten) en breder didactisch handelen 
(voor leerkrachten); leren op basis van bekijken van 
beelden van elkaar.  

In het begin van het jaar zijn de geplande intervisies doorgegaan. Deze werden als prettig 
en zinvol ervaren.  
In de intervisie bijeenkomsten die waren gepland met de onderwijs assistenten in de loop 
van het schooljaar was er behoefte om ook over andere onderwerpen te spreken. Voor 
enkele onderwijs assistenten is in het verlengde van de intervisie nog een aanvullende 
uitleg EDI gegeven. 
Tijdens de laatste studiedag van het schooljaar stond intervisie gepland op het geven van 
effectieve feedback. Deze is niet doorgegaan om leerkrachten de ruimte te geven om aan 
de OPP’s te werken (i.h.k.v. werkdruk).   

didactisch 
handelen 

Er is een keuze gemaakt voor 10 coöperatieve 
werkvormen die school breed ingezet worden. Bij de 
start van het schooljaar wordt hier aandacht aan 
besteed.  In de periode dat nog coaching op de 
werkvloer plaatsvindt zal de implementatie van deze 
werkvormen meelopen.  

In elke bouw is de keuze gemaakt voor 3 werkvormen. 2 leerkrachten uit de werkgroep 
pedagogisch didactisch handelen zijn in de loop van het schooljaar langdurig ziek 
uitgevallen waardoor borgingsacties geen doorgang hebben gevonden. Dit zal komend 
schooljaar via de bouwen terug opgepakt worden.    

didactisch 
handelen 

De aandacht voor het geven van effectieve feedback 
loopt door. Dit zit nog te veel op het niveau onbewust 
onbekwaam. Uitgangpunt is om het team inzicht te 
geven door goede voorbeelden te delen én te laten zien 
hoe het niet moet. Door middel van korte filmpjes, 
animaties, posters etc.  Doorlopende communicatie 
gericht op bewustwording.  

Door uitval van leerkrachten zijn keuzes gemaakt in wat haalbaar was. Dit onderwerp 
heeft dit jaar onvoldoende aandacht gekregen. Komt komend jaar terug.    



didactisch 
handelen 

In het kader van werken vanuit hoge verwachtingen 
wordt komend jaar in lijn met de visie op onderwijs de 
gezamenlijke pedagogische grondhouding gedefinieerd.  
Welke toekomst verwachtingen hebben wij van onze 
leerlingen? En welke pedagogische grondhouding hoort 
daarbij. In het verlengde daarvan wordt uitgewerkt wat 
dit betekent voor ons onderwijs en de verdere 
ontwikkeling van de school (input voor schoolplan). 

Er is in december input opgehaald bij het team. De werkgroep heeft zich verdiept in 
theorie ten aanzien van hoge verwachtingen, zelf kennis opgedaan.  Er was te  weinig 
capaciteit in de werkgroep om verder te komen. 
Stand van zaken (opdracht, beeld pedagogische grondhouding en hoge verwachtingen) 
gedeeld met het team tijdens vergadering (juni 2023). 
Vervolg studiedag augustus 2023: spreker over effect van hoge verwachtingen, 
gezamenlijk verkennen welke leerkracht / onderwijsassist wil ik zijn. Dit zal meegenomen 
worden in het schrijven van de gezamenlijke pedagogische grondhouding. Loopt dus 
komend schooljaar door. 

didactisch 
handelen 

Doelstelling:  Pedagogisch – didactisch handelen sluit in 
de praktijk aan bij beschreven uitgangspunten: 

  

didactisch 
handelen 

Pedagogisch – didactisch handelen per leerroute wordt 
meegenomen in de eerste groepsbespreking van het 
jaar (gekoppeld aan pedagogisch handelen en Cito SEO). 

Gereed 
Afgesproken dat in schooljaar 2023-2024 voordat Cito-SEO ingevuld wordt en de 
groepsbesprekingen gedaan worden, het bestand nog een keer wordt gedeeld in Teams. 

  Resultaten   
  Doelstelling:  Er is school breed inzicht in de 

opbrengsten en resultaten van het onderwijs. Vanuit 
dit inzicht wordt bijgestuurd in het onderwijsaanbod.  

  

inzicht in 
opbrengsten en 
resultaten 

In evaluatie van opbrengsten op leerling en 
groepsniveau beter duiden van factoren die ertoe 
hebben bijgedragen dat opbrengsten al dan niet zijn 
behaald. Zodat daar conclusies en acties aan verbonden 
kunnen worden. Meer gerichte aandacht op vertaling 
van inzicht in opbrengsten naar aanpassing in leerkracht 
handelen, aanbod en overige interventies.  In de 
groepsbesprekingen en individuele begeleiding wordt 
hier aandacht aan besteed.  

De cyclus van analyse van resultaten, naar hypothese stellen, naar acties is verwerkt in het 
voorbereidingssjabloon van de groepsbespreking. Groepsbespreking gaat daardoor echt al 
een stuk beter. Op dit vlak zijn echt stappen gezet. Mensen zijn veel beter voorbereid. 
 
Wel met elkaar gevonden dat er nog iets te halen is in overdracht tussen schooljaren. En 
in beeld van begin situatie. In het komende schooljaar komt dit terug in de vorm van het 
groepsoverzicht.  



inzicht in 
opbrengsten en 
resultaten 

Verbeteren kwaliteit van groepsbesprekingen en 
cyclisch denken. Wat met name aandacht vraagt is om 
vanuit de groepsbespreking de analyse van en 
vertaalslag te maken naar leerkracht handelen. Stap die 
gezet wordt is dat groepsbespreking met 2 klassen 
tegelijk: leren van elkaar. > evalueren hoe dit is ervaren.  
en keuze maken of alle groepsbesprekingen met 2 zijn 
of 1x per jaar. 

Vanuit de werkgroep is de groepsbespreking verbeterd (sjabloon is aangepast waarin de 
vragen leidend zijn naar leerkracht handelen, leerkrachten worden stapsgewijs 
meegenomen in een opbrengstgerichte cyclus). Groepsbespreking op opbrengsten blijft 
per klas apart, investering van tijd woog niet op tegen winst. Samen naar opbrengsten 
kijken wordt een ander, team moment voor ingepland. 
Groepsbespreking SEO wel samen met een andere klas.  

inzicht in 
opbrengsten en 
resultaten 

In evaluatie van opbrengsten op  school niveau beter 
duiden van factoren die ertoe hebben bijgedragen dat 
opbrengsten al dan niet zijn behaald. Zodat daar 
conclusies en acties aan verbonden kunnen worden. Op 
schoolniveau vraagt met name de koppeling van inzicht 
in opbrengsten naar beleid aandacht.   

In de analyse van opbrengsten wordt input vanuit verschillende sporen bij elkaar 
gebracht: opbrengsten op de leerlijnen, doelgroep analyse, veiligheidsbeleving en sociaal 
emotionele ontwikkeling. 
Om scherper te kunnen zien op welke vakgebieden we écht actie dienen te ondernemen 
zijn de opbrengsten afgezet tegen de schoolnorm (75% haalt 100% van de leerlijn) én is 
meegenomen hoeveel leerlingen tussen de 90 en 100% van de opbrengsten halen. We 
zien dat een heel groot deel van de leerlingen in deze categorie vallen. In beleidskeuzes 
wordt gefocust op de gebieden die ook op de verbrede norm (90-100%) uitvallen. 
Daarmee wordt er meer focus aangebracht en gerichter bijgestuurd.  

inzicht in 
opbrengsten en 
resultaten 

Inzet trips voor leerkrachten. Collega’s hebben ermee geëxperimenteerd maar bracht weinig. Mensen gebruiken toch 
liever het groepsoverzicht in Parnassys. Trips lijkt voor leerkrachten geen meerwaarde te 
hebben. Voor nu besluit om niet verder te gaan op inzet voor leerkrachten. Alleen voor 
analyse op schoolniveau.  

inzicht in 
opbrengsten en 
resultaten 

Eigenaarschap op de opbrengsten en vervolg acties 
vergroten. 

Beeld is dat het team hierin is gegroeid.  Lijkt meer begrip te komen bij het team dat 
opbrengsten berekenen geen doel op zich is maar dat het ook echt oplevert om deze 
analyse te maken en daar acties aan te koppelen. 

  Kwaliteitszorg   
  Doelstelling: Verbetering kwaliteitscultuur. 

Schoolleiding en team werken gezamenlijk aan 
voortdurende verbetering van de kwaliteit van de 
school.  

  

kwaliteitscultuur Intervisie momenten worden ingepland. Er hebben dit schooljaar diverse intervisie momenten plaats gevonden. Voor leerkrachten 
en onderwijs assistenten. De laatste intervisie welke gepland stond op de studiedag van 
23 juni is verplaatst naar het nieuwe schooljaar zodat leerkrachten die dag voldoende tijd 
hebben om aan de OPP’s te werken. 



kwaliteitscultuur Bouw overstijgende leerteams worden gestimuleerd en 
gefaciliteerd om samen te komen. 

Tijdens de studiedagen is zoveel mogelijk geprobeerd om op niveau van deze teams te 
groeperen. Volgend jaar willen we dit breder gaan pakken. Er zijn dan op het niveau van 
de leerteams ook klassenbezoeken gepland. Nog bekijken hoe dat vormgegeven kan 
worden  

kwaliteitscultuur Er wordt tijd vrij geroosterd om bij elkaar in de klas te 
kijken en didactisch en pedagogisch te leren van elkaar. 
Kijken bij elkaar vindt plaats aan de hand van vooraf 
vastgestelde protocollen en inzichten en leereffecten 
worden teruggekoppeld op afgesproken momenten. 

Er is aan de hand van kijkwijzers bij elkaar gekeken in de klassen. Zie ook eerdere 
opmerkingen bij EDI model. 
  

kwaliteitscultuur Maken van plan aanpak voor professionalisering van de 
expert rollen in combinatie met versterking teamleren. 
Uitvoering van dit plan loopt door in schoolplan 2023-
2027.  

Alle kartrekkers hebben een persoonlijk ontwikkelplan gemaakt en hierover een gesprek 
gehad met directie. Dit krijgt komend schooljaar een vervolg. 

  Personeel en cultuur   
  Doelstelling: Binnen onze school heerst een 

professionele cultuur.  
  

professionele 
cultuur 

Gemaakte afspraken en genomen besluiten worden 
inzichtelijk en makkelijk vindbaar opgeslagen in teams. 
Actie die nog open staat is dat ICT een schema maakt; 
wat kun je vinden in teams en hoe communiceren we 
wat en waar. 

Er is een schema gemaakt. Is gedeeld via week bulletin. En begin van het schooljaar nog 
een keer delen in teamvergadering of studiedag. 

professionele 
cultuur 

Medewerkers worden gecoacht en begeleid in het op 
passende manier vragen stellen, feedback geven en 
elkaar aanspreken. Meenemen in vervolg op 
teambuildingsdag (nieuwe teambuildingsdag plannen) 
In dit vervolg verbreden naar hoge verwachtingen 
stellen aan eigen prestaties en aan elkaar 

In individuele gesprekken worden medewerkers gecoacht/ begeleidt door directie. 
Team ontwikkelingsdag heeft plaatsgevonden op 30 mei. Daarin was aandacht voor 
samenwerking, elkaar feedback geven en het uitspreken van verwachtingen naar elkaar. 
Er is opgehaald bij het team aan welke aspecten ze een vervolg willen geven. Dit is 
gedeeld met de werkgroep personeel en professionele cultuur en komt komend 
schooljaar terug.   



professionele 
cultuur 

De benoemde ‘top 5 gedrag’ wordt terugkerend 
besproken tijdens bouw vergaderingen.   

Top 5 komt voort uit Lencioni en deze is terug gekomen tijdens de team ontwikkelingsdag. 
Tijdens bouw overleggen hebben medewerkers van het SO en het VSO over en weer aan 
elkaar gepresenteerd hoe ze invulling geven aan de top 5. 
Begin volgend schooljaar samen met bouwcoördinatoren gaan bekijken hoe we aan de 
hand van de uitkomsten van de studiedag verder gaan met de piramide van Lencioni. 
Welke punten pakken we op en hoe. 

professionele 
cultuur 

In het kader van samenwerken en leren van elkaar 
wordt de leermuur onder de aandacht gehouden. 

Tijdens bouw overleggen is aandacht besteed  aan de leermuur. Voelt voor veel collega’s 
als ‘gezocht’ om leervragen op een vast gesteld moment te formuleren. Omdat we 
merken dat medewerkers wel bewuster nadenken over wat ze te leren hebben als dat 
wordt ingepland willen we dat onderdeel wel in tact houden. Maar voorstel is om dit 
volgend jaar te vervolgen door het formuleren van een persoonlijk leerdoel te koppelen 
aan presentatie/ visualisatie jaarplan. Zo wordt een verbinding gemaakt tussen 
schoolontwikkeling en individueel leren.  

  Doelstelling: Werkdruk is bespreekbaar en wordt actief 
gereduceerd. (in aansluiting op plan van aanpak Risico 
Inventarisatie & Evaluatie) 

  

werkdruk Zorg dragen dat alle medewerkers kunnen pauzeren. In 
briefings en bouwoverleggen terug laten komen als 
gespreksonderwerp.  Halverwege het jaar met een korte 
enquête peilen of iedereen pauzeert.   

 
Voltooid. Komend jaar monitoren 

werkdruk Er worden minder vergaderingen gepland.  Voorafgaand aan jaarplanning rekening mee gehouden. Zo minimaal mogelijk gepland. 
Doorlopend afgewogen: wat doen we wel wat doen we niet.  Nadeel van minder 
vergaderingen was dat de vergaderingen die wél gepland waren erg vol zaten. Komend 
schooljaar maken we wat meer onderwijs tijd zodat er meer ruimte is voor het plannen 
van studiedagen. Dat geeft meer rust dan heel veel losse vergaderingen. 

werkdruk In de jaarplanning worden acties zo veel mogelijk 
gespreid over het jaar en overleggen gekoppeld aan 
implementatie van methoden worden zo veel mogelijk 
voor start van het nieuwe schooljaar gepland zodat 
inzichtelijk is welke overleggen wanneer plaatsvinden. 

Voorafgaand aan jaarplanning rekening mee gehouden. Zo minimaal mogelijk gepland. 
Doorlopend afwogen: wat doen we wel wat doen we niet. 

werkdruk Bespreekbaar houden van werkdruk en blijvend 
onderzoeken hoe werkbelasting zo goed mogelijk 
gespreid kan worden: stimuleer medewerkers om 

Dit is onderwerp geweest tijdens verschillende bouwoverleg gespreksonderwerp geweest. 
Op basis hiervan lijkt werkdruk op dit moment geen structureel probleem. Komt ook uit 
de laatste quickscan niet als aandachtpunt naar voren. Belangrijk om hier wel mee aan de 



gebruik te maken van uit de klas uren, proactief in 
plannen, benoemen in briefings en bouwoverleggen (in 
combinatie met de jaarplanner: waar liggen de pieken, 
plan dan je uit de klas momenten). 

slag te blijven en komt dus ook terug in het nieuwe jaarplan. In de RIE komt wel het punt 
naar voren dat medewerkers zich belast voelen door werkzaamheden buiten de 
overeengekomen taakuren. Hier zal komend jaar over gesproken worden met het team 
om te onderzoeken waar de belasting zit en hoe we dit passend op kunnen lossen. 

werkdruk Bewaken evenwichtige verdeling van taken. Voltooid. 
Is nagevraagd en besproken. Is geen teambreed issue. Enkele medewerker hadden relatief 
veel taken. Met hen is besproken dat zij hier zelf op gaan letten. 

  Overig beleid   
  Doelstelling: Facilitair – Gebouw: De school is gevestigd 

in een modern en eigentijds gebouw, passend bij de 
onderwijskundige visie. 

  

huisvesting Voortzetten gesprekken met gemeente op basis van 
ingediende huisvestingsaanvraag 

Halverwege 2022 is een schouw gedaan door Hevo. Op basis van die rapportage zou DGA 
over een periode van ongeveer 5 jaar recht hebben op renovatie. Gesprekken rondom IHP 
gaan zeer moeizaam. We volgen het proces. Optie is als het te lang duurt om bij KK 
bespreekbaar te maken om uit eigen middelen aanpassingen te doen in de inrichting van 
het gebouw. Dit heeft niet de voorkeur omdat dan urgentie bij de gemeente verdwijnt. 

  Doelstelling: De school is bekend om haar kwaliteit bij 
ouders en partners in zorg, onderwijs, bedrijfsleven en 
gemeente: 

  

communicatie Maken communicatie plan / PR uitgangspunten 1 A4tje. Er is in kaart gebracht op welke manier en via welke kanalen er nu wordt 
gecommuniceerd. Dit lijk passend voor de doeleinden die we hebben. Geen aanvullende 
actie nodig. 

 
 
 


